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دستکاری آمار صادرات غیرنفتی در دولت یازدهم
وطن امروز

وطن امروز درباره آمارســازی دولت روحانی نوشته است:  دولت 
یازدهم برای احیای اعتماد مردم به آمارهای دولتی باید پنهان سازی 
آمار، اعلام با تاخیر آمارها و انتشــار آمارهای غیرملموس و اختلاف 

آماری را کنار بگذارد.
 به گزارش »وطن امروز«، مقام معظم رهبری 2 روز پیش درباره 
آمارهای دولتی گفتند که اختلاف آمارها مردم را بی اعتماد می کند 
و دســتکاری آماری گناه کبیره اســت. اعلام چند مرجعی آمار در 
کشور سبب می شود که اشتباهات زیادی در این رابطه بروز کند. به 
نحوی که چندی پیش سازمان توسعه تجارت در یک اقدام عجیب، 
شیوه استاندارد اعلام آمار صادرات کشور را تغییر داده و صادرات گاز 
مایع را برای نخستین بار به عنوان یکی از ردیف های جدول کالاهای 
صادراتی کشــور اضافه کرده بود. این اقدام البته در نهایت منجر به 

تغییر رئیس سازمان توسعه تجارت شد. 
به هرحال، در پی بروز همین اختلافات بود که مقام معظم رهبری 
به صراحت نسبت به آن انتقاد کردند و ضرورت ارائه آمار و اطلاعات 
دقیق، متمرکز و علمی را مورد تاکید قرار داده و آن را پایه اصلی در 

تصمیم گیری کارآمد برای کشور خواندند...
یکی از آمارهای عجیب و غریب که دولت یازدهم آن را منتشر 
کرد و شگفتی کارشناسان و مردم را در پی داشت، اعلام آمار رشد 
4/4 درصدی اقتصاد در شــرایط رکود شدید اقتصادی بود. چنین 
آمارهایی موجب بی اعتمادی مردم به اعداد و ارقام دولتی می شود.

توجیه غیر منطقي وزارت نفت
براي حادثه مشکوك پتروشیمی

تعادل
این روزنامه اصلاح طلب درباره آتش ســوزي در پتروشــیمي ها 
گزارش داده اســت: تکرر حوادث پتروشــیمي به ویــژه در حوزه 
شرکت هاي متعلق به هلدینگ پتروشیمي خلیج فارس این شائبه را 
ایجاد کرده است که شاید دستي به دنبال ایجاد مشکل براي مدیریت 

این هلدینگ، از طریق ایجاد حوادث این چنیني است...
در این میان به واسطه فضاي غیرشفاف و مبهمي که درباره علت 
واقعي رخ دادن این اتفاق ها ایجاد شــده است، تقریبا هر ظني هم 
ممکن و هم ناممکن به نظر مي رسد. از سویي بسیاري اعتقاد دارند 
که تکرر حوادث نشان از عدم توجه صحیح به مسائلي مانند مسائل 
HSE در سال هاي گذشــته بوده که اکنون خود را نشان مي دهد 

و برخي دیگر، توالي این جریان را بدون معنا قلمداد نمي کنند...
در ایــن بین نگاهــي به ذات حادثــه رخ داده، برخي ابهام ها و 
سؤال ها را ایجاد مي کند. حمیدرضا عجمي مدیر بهداشت، ایمني و 
محیط زیست شرکت ملي صنایع پتروشیمي دیروز و پس از اینکه 
آب آتش از آســیاب افتاد به نیپنا اعلام کرد که این انفجار و پس از 
آن آتش ســوزي به دلیل وجود ناخالصي در گاز دریافتي بوده است. 
گاز دریافتي به فیلتر آســیب رسانده و هنگام تمیزکاري فیلتر این 

حادثه رخ داده است. 
اشاره عجمي به »ناخالصي در گاز دریافتي« و عامل شدن آن در 
آتش سوزي سبب شد که »تعادل« براي جویا شدن میزان منطقي 
بودن این دلیل با نادر جاویدپور کارشناس ارشــد صنایع پتروشیمي 
تماس برقرار کند. جاویدپور اعلام این دلیل براي آتش ســوزي را به 
چالش کشیده و عنوان کرد که ناخالصي گاز نمي تواند به حدي باشد 

که به فیلتر آسیب برساند...
احتمال قــوي وجود دارد که حین عملیات تمیزکاري فیلترها، 
ابزاري مانند پیچ یا چکش از ســوي یکــي از کارگرها داخل فیلتر 
باقي مانده و این حریق را رقم زده باشد. این کارشناس ارشد صنایع 
پتروشیمي عنوان کرد که چنین مسائلي تاکنون بارها اتفاق افتاده 
و یکي از مهم ترین عوامل آن، بي تفاوتي ناظران نســبت به عملیات 

در حال رخ دادن است. 
گمرك شاهراه ورود قاچاق به کشور است

جوان
روزنامه جوان نوشــته است:  در حالي که پیش از این سخنگوي 
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز مدعي شده بود که عمده کالاي قاچاق 
از گمرك وارد ایران مي شود، یک مدیر در سازمان اموال تملیکی هم 
این امر را تأیید کرد و گفت: اکثر کالاهاي قاچاق از مبادي رســمي 

وارد کشور مي شوند. 
به گزارش »جوان« نماینده سازمان اموال تملیکي که در ابتداي 
شــهریور ماه سال 95 در دومین نشست دادســتاني تهران در باره 
مبارزه با قاچاق کالا شــرکت کرده بود، با اعتراف به اینکه »گمرك 
نمي تواند تمامي کانتینرهاي ورودي به کشور را کنترل کند« گفت: 

اکثر کالاهاي قاچاق از مبادي رسمي وارد کشور مي شوند.
نماینده  ســازمان امــوال تملیکي به لزوم شناســایي انبارهاي 
نگهداري کالاهاي قاچاق اشاره کرد و گفت: بخش اعظم این انبارها، 
فاقد شناســنامه هســتند و وزارت صنعت، معدن و تجارت بر آنها 

نظارتي ندارد. 
از سوی دیگر خانم زبیدي مدیر کل جرایم سازمان یافته گمرك 
ایران، در ارتباط با ورود کالاهاي قاچاق به کشور اعلام کرده است که 
گمرك نمي تواند تمامي کانتینرهاي ورودي به کشور را کنترل کند.

وي همچنین از کشف 536 کیلوگرم هروئین از چند کانتینر که 
به طور اتفاقي انتخاب شــده بودند، خبر داد بدین ترتیب مشخص 
است که از ده ها هزار کانتینر کالایي که از گمرك وارد کشور مي شوند 
اطلاع دقیقي وجود ندارد و امکان دارد هر کالایي در این کانتینرها 

باشد که اشتباه اظهار شده است.
ادامه تحریم های بانکی اروپا علیه ایران

شرق
این روزنامه حامی دولت از تداوم تحریم های بانکی خبر داده است:  
با اینکه گره های تحریم از بدنه صنعت نفت ایران باز شده؛ اما هنوز 
هم موانع دیگری سر راه انتقال طلب های ایران از شرکت های نفتی 
جهــان که با آغاز تحریم ها یکباره ایران را ترك کردند، وجود دارد. 
هرچند نمی توان مسدود شدن حساب هاي شرکت ملی نفت را برای 
این حساب ها مطرح کرد؛ اما می توان گفت، برقرار نشدن ارتباطات 
بانکی ایران با کشــورهای اروپایی و نگرانی آنها از همکاری با ایران، 
سبب شــده به  نوعی طلب های ایران در حساب شرکت ملی نفت، 
قفل شــود. بر همین اساس، هم اکنون مذاکرات با انگلیسی ها برای 
آزادســازی منابع مالی حاصل از مشارکت در میدان گازی »رهوم« 
ادامه دارد. گره کار هم در برداشت پول از حساب شرکت ملی نفت 
است که با اینکه واریز شده و این طلب پرداخت شده، کماکان امکان 

برداشت آن وجود ندارد.
تورم مجددا دورقمی می شود

آرمان
محسن بهرامی ارض اقدس، مشاور معاون اجرایی رئیس  جمهور 
درباره افزایش تورم هشدار داده است: نگرانی از آنجا آغاز شد که نرخ 
رشد تورم در مرداد نسبت به تیر و نسبت به ماه های گذشته در سال 
جاری که سیر نزولی داشت، به ناگاه در حد اندکی سیر صعودی پیدا 
کرد. متاثر از این اتفاق، این نگرانی به وجود آمد که مبادا سیاست های 
انبساطی دولت در تزریق نقدینگی به واحدهای تولیدی، در پرداخت 
بدهی ها به پیمانکاران و در تعیین تکلیف بدهی دولت به بانک ها و 
نیز افزایش حجم نقدینگی ناشی از ساماندهی موسسات غیر مجاز، 
در واقع موجب افزایش تورم شده باشد و این منحنی که طی ماه های 
گذشته روند کاهنده داشته دوباره تغییر مسیر داده و رو به افزایش 
بگذارد. بنابراین این احتمال وجود دارد که طی یک ســال آتی نرخ 
تورم مجددا دو رقمی شود و در واقع دستاورد بزرگ دولت که مهار 

تورم و تک رقمی کردن آن بوده است، دچار خدشه شود...

اقتصاددرآینهرسانهها

یک فعال اقتصادی:

بازار نهاده های کشاورزی و دامی کاملاً مافیایی است

در حالی که معاون وزیر جهاد 
مطالبات  داد  وعده  کشاورزی 
قسطی  صورت  به  گندمکاران 
بنیاد  رئیس  می شود  پرداخت 
توانمندسازی گندمکاران گفت: 
انصاف نیســت کشاورز 4 ماه 
معطل دریافت پول گندم باشد.

به گزارش نســیم آنلاین علی 
قنبری معاون وزیر جهاد کشاورزی 
و مدیرعامــل شــرکت بازرگانــی 
دولتی اظهار کرد: از شنبه )امروز( 
مطالبــات گندمــکاران در مراحل 
مختلف پرداخت می شود. براساس 
هماهنگی هــای صــورت گرفته و 
تأمیــن اعتبارات بــرای پرداخت 
گندم های خریداری شده کشاورزان 
از امروز شنبه، 1200 میلیارد تومان 
از مطالبات گندمــکاران پرداخت 
می شــود و 1400 میلیارد تومان 
دیگر نیز از طریق فروش اوراق سلف 
موازی گندم فردا یکشنبه پرداخت 

خواهد شد.
ابتــدای فصل  از  افــزود:  وی 
برداشــت و خرید تضمینی گندم 
حدود 11 میلیون و 600 هزار تن 
از ایــن محصول به ارزش 14 هزار 
و 500 میلیارد تومان از کشاورزان 
خریداری شــده که تاکنون 7300 
میلیارد تومان آن پرداخت شده و 
گنــدم کاران حدود 7200 میلیارد 

تومان از دولت طلبکار هستند.
قنبــری تاکید کرد: براســاس 
هماهنگی های صــورت گرفته و با 
توجه به اصــلاح تبصره 36 قانون 
بودجه سال 1395 تا اواسط مهرماه 
یعنی بیش از اتمام فصل برداشت  
گندمــکاران مطالبات کشــاورزان 

پرداخت می شود.
در همیــن حــال علــی قلی 
ایمانی رئیس بنیاد توانمندســازی 
گندمکاران کشــور در گفت وگو با 
خبرگزاری فارس با انتقاد از وضعیت 

پرداخت مطالبات گنــدم کاران از 
ســوی دولت برای خرید تضمینی 
گندم خاطرنشــان کرد: دولت باید 
هر سال هنگام تعیین قیمت خرید 
تضمینی هر محصول به ویژه گندم، 

فکری هم برای منابع آن بکند، نه 
آنکه وقتی گندم تولید و وارد انبارها 
شد، تازه تصمیم بگیرند که منابع آن 

را از کجا بیاورند.
وی بــا اشــاره بــه وضعیــت 

کشــاورزان و مشــکلاتی که برای 
تأمین هزینه پیش نیازهای تولید 
محصول از جمله بذر، کود و نهاده  
دارند، تصریح کرد: کشــاورز صرف 
نظر از تمام این مســائل چند ماه 

باید تلاش کــرده و هزینه کند، تا 
به محصول برسد و اینکه چهار ماه 
هم بخواهد منتظر دریافت پول خود 

باشد، به دور از انصاف است.
توانمندســازی  بنیاد  رئیــس 
گندمــکاران کشــور بــا انتقاد از 
ناکارآمدی بــورس کالا در فروش 
اینکه  گفت:  کشاورزی  محصولات 
فکــر کنیــم عرضــه محصولات 
کشــاورزی در بورس کالا می تواند 
نقش مؤثری در تولید داشته باشد، 
اشــتباه اســت. چرا که آنهایی که 
واردات محصولاتی  در  سودشــان 
چون جو و گندم است، وارد بورس 

و خرید از آن نمی شوند.
ایمانی خاطرنشان کرد: از 10 
اردیبهشت ماه امسال محصول جو 
در استان گلستان برداشت شده و 
با گذشت بیش از چهارماه کشاورز 
هنوز ریالی دریافت نکرده و دلیل آن 
عرضه این محصول در بورس است.

امروزوفردا2600میلیاردتومانازمطالباتگندمکارانپرداختمیشود

دوســتی  جامعه  رئیس 
دو  گفت:  روســیه  و  ایران 
کشور به دنبال تاسیس بانک 
مشترك برای انجام مبادلات 
تجاری در غیــاب دلار و با 

ارزهای ملی هستند.
بــه گــزارش خبرگــزاری 
فارس بــه نقــل از خبرگزاری 
روسی اســپوتنیک نیوز، بهرام 

امیرمهدیــان گفته اســت اتاق 
بازرگانی دو کشــور فعالانه به 
دنبال بازگشایی بانک مشترك 
ایــران و روس هســتند. ایــن 
بانک تلاش خواهد کرد تا تمام 
مبادلات تجاری  دو کشــور با 
ارزهای ملی صورت گیرد و دلار 

از مبادلات حذف خواهد شد.
آندری لوگانســکی نماینده 

تجاری روسیه در ایران هم گفته 
است که به دنبال لغو تحریم ها، 
برخــی شــرکت های ایرانی به 
و  برگشــته اند  معمول  تجارت 
تجارت خود را به طور مستقیم 

انجام می دهند.
امیر مهدیان گفت: به دنبال 
این هســتیم که همــه فرایند 
مبادلات تجاری با ارزهای ملی 

صورت گیرد اگر چه این مسئله 
هنوز به طور کامل حل نشــده 

است.
به گفته وی روبل می تواند با 
ورود بانک های روسیه به ایران 
از بازار کشورمان بهره مند شود 
همچنین شرکت های ایرانی قادر 
خواهند بود تا کالاهای روسیه را 

با روبل خریداری کنند.

بر اســاس این گزارش، یک 
بانک ایرانی که اکنون با نام »میر 
بیزینس بانک« در این کشــور 
از شــعبه  های  فعالیت می  کند 
بانــک ملی اســت و 70 درصد 
مشتری های آنها در کار واردات 
و صادرات کالاهایی نظیر غلات 
و محصــولات غذایی هســتند 
که بین ایران و روســیه مبادله 

می شود.
بر اســاس آمارهای منتشره 
از سوی خدمات گمرکی فدرال 
روسیه، تجارت این دو کشور در 
نیمه نخســت امسال از 0/2 به 

0/4 درصد افزایش یافته است.
گردش مالی ایران و روسیه 
در فاصله ماه های ژانویه تا ژوئن 
923/7 میلیون دلار بوده است.

رئیس جامعه دوستی دو کشور:

بانکمشترکایرانوروسیهبرایمبادلاتبدوندلارتاسیسمیشود

یک کارشناس بازار سهام 
علت اصلی افــت بورس در 
روزهــای اخیــر را وضعیت 
اقتصاد کشــور  نامناســب 

دانست. 
 بــه گــزارش اقتصادنیــوز 
محمدابراهیــم قربانی فرید اظهار 
کرد: علت اصلی افت بورس در این 
روزها به تولید شرکت های حاضر 
در بورس مرتبط است. چند وقتی 
است که تولید کاهش یافته است. 
تعدادی از شرکت ها کاملا تعطیل 
بودند، تعدادی از آنها نیمه تعطیل 
و سایر آنها زیر ظرفیت اسمی به 

فعالیت پرداخته اند.
این کارشــناس بازار ســهام 
گفت: ایــن موضوع به علت عدم 

امکان تامین مالی و عدم تهیه مواد 
اولیه به موقع برای این شرکت ها 
اتفاق افتاده اســت و این مسائل 
بودند که موجب شــدند بورس 

همچنان به رونق نسبی نرسد.
او ادامــه داد: تــا زمانی که 
مشــکلات شــرکت های بورسی 
برطرف نشــود و تولیــدات آنها 
افزایش پیدا نکند به همین منوال 
است یعنی یا اینکه این شرکت ها 
از سود کمی برخوردار می شوند یا 

زیان خواهند دید.
به  کرد:  عنــوان  قربانی فرید 
هرحال چند وقتی است که با این 

مشکل مواجهیم.
او معتقد اســت: در ابتدا باید 
یابد. پس  بهبود  اقتصاد کشــور 

باید منتظر باشیم این اتفاق بیفتد. 
در ایــن صورت بازار خود به خود 

با رونق همراه می شــود. به نظر 
می رسد اگر به بازار فرصت دهیم 

تا به فعالیت های خــود بپردازد 
حال چه مثبت باشــد چه منفی، 

در شــش ماه آینده گزارش های 
خوبــی از شــرکت های تولیدی 
دریافت خواهیم کرد که به دنبال 
آن، رونق در بازار صورت می گیرد.
این فعال بازار سهام افزود: ذات 
بازار است که هم به صورت منفی 
و هم مثبت عمل کند. تا زمانی که 
صنایع اخبار و اطلاعات جدیدی 
را ارائه ندهند، این سهم ها جایی 
برای رشــد ندارند و بر بازار تاثیر 

می گذارند.
تهران  بورس  اســت  گفتنی 
طی ســه ســال اخیر و برخلاف 
شــعارهای دولت حسن روحانی 
عمدتا روزهای سخت و تیره ای را 
سپری کرده و اغلب سهامداران با 
زیان های سنگینی روبرو شده اند.

یک کارشناس بازار سهام :

علت اصلی افت بورس وضعیت نامناسب اقتصاد کشور است

شواهد نشان می دهد مردم 
خرید  سپرده گذاری  طرح  به 
مســکن در دولت یازدهم که 
وزیر راه و شهرسازی مبدع آن 
بوده است رای منفی داده و از 

آن استقبال نکرده اند!
به گزارش نسیم، تنها سیاست 
دولت یازدهم در بخش مســکن، 
سیاســت تحریک تقاضا از طریق 
افزایش تسهیلات خرید بوده است 
که تاکنون با استقبال مناسبی از 
سوی متقاضیان مواجه نشده است.

هرچند که کارشناسان اقتصاد 

مسکن معتقدند سیاست تحریک 
تقاضا بدون توجه به سیاست های 
حمایت از تولیــد می تواند اثرات 
تورمی داشــته باشــد امــا عدم 
همخوانی شرایط تسهیلات خرید 
مسکن با توان اقتصادی خانوارها 
سبب شده است که تاکنون مردم 
استقبال زیادی از این طرح نداشته 

باشند.
دولــت که در ابتدا و توســط 
سخنگوی خود اعلام کرد قصد دارد 
سالانه 300 هزار فقره تسهیلات 
مســکن ارائــه کند بعــد از عدم 

خود  هدف گذاری  مردم  استقبال 
را به 150 هزار فقره کاهش داد!

در حالی که پس از گذشــت 
3 ســال از این طرح تنها 65 هزار 
نفــر بــرای دریافت تســهیلات 
کرده اند.  ســپرده گذاری  مسکن 
سپرده گذاری سالانه 20 هزار فقره 
در بانک مسکن نشان می دهد که 
آنچه محقق شده با آنچه که مورد 
برنامه ریزی واقع شده اختلافی 87 

درصدی دارد.
شکست در این طرح که برای 
وزیــر راه و شهرســازی که خود 

را مبدع ایــن طرح بعد از انقلاب 
می داند، جنبه حیثیتی پیدا کرده 
است و دولت سعی می کند که از 
هر راهی شــده جذابیت بیشتری 

برای تسهیلات خرید ایجاد کند.
بنابراین دولــت برای افزایش 
جذابیت تصمیم گرفت با استفاده 
از تمامی امکانات ممکن نرخ سود 
تسهیلات را کاهش دهد. ساختار 
صندوق های پس انداز که از گذشته 
زیــان ده بوده و با کســری منابع 
مواجه می شــدند بــا کاهش نرخ 
تســهیلات در خطر کسری منابع 

بانک  گرفته اند.  قرار  شــدیدتری 
مرکزی در دو مقطع نرخ تسهیلات 
را از 13 به 11 درصد و در مرحله 
بعــدی از 8/5 درصــد تنزل داده 
اســت که این خطر کسری منابع 

را دو چندان می کند.
بانک  منظــور  بــرای همین 
مرکــزی دوره اســتمهال منابع 
برگشتی مسکن مهر را بر جبران 
سری منابع صندوق تسهیلات یکم 
از 3 سال به 10 سال افزایش داده 
اســت. این منابع در حال حاضر 
بیش از 12 هــزار میلیارد تومان 

است که در صورت تکمیل مسکن 
مهر تا 60 هزار میلیارد تومان نیز 
افزایــش خواهد داشــت. منابعی 
کــه می تواند تاثیر به ســزایی در 
رونق تولید مسکن داشته باشد و 
حداقل زمینه ساز تولید 2 میلیون 
واحد مسکونی برای جوانان و افراد 
بی مسکن شود، به علت عدم توجه 
دولت به نظرات کارشناسان، صرف 
کســری منابع وام خرید خواهد 
شــد که تا به صورت غیر واقعی و 
دوپینگی سیاست تحریک تقاضا را 

به موفقیت ظاهری برسانند.

یک فعــال اقتصاد مقاومتی 
وضعیت بازار نهاده هاي کشــور 
را کاملا مافیایي دانست و گفت 
:این بازارتحت ســلطه چند نفر 

انگشت شمار است.
عظیم قدیمــي با بیــان اینکه  
وضعیت مافیایي بــازار نهاده ها یکي 
از مشکلات پرورش دهندگان طیور 
اســت افزود: »بازار نهاده هاي کشور 
کاملا مافیایي اســت و تحت سلطه 
چند نفر انگشــت شمار است که هر 
وقت اراده مي کنند، قیمت نهاده ها 
را افزایش مي دهند. متاسفانه دولت 
هم هیچ نظارتي بر فعالیت آنها ندارد.«
وی درباره حضور تحصیل کرده هاي 
رشته طیور در عرصه پرورش ماکیان، 
خاطرنشان کرد: »متاسفانه باید بگویم 
در میان پــرورش دهندگان ماکیان 
تعداد بسیار قلیلي از تحصیل کرده هاي 
رشته طیور مشــاهده مي شوند. در 
عرصه پرورش بلدرچین که شــخصا 
تا امروز خودم کسي را ندیده ام. جاي 
تاسف دارد که جوان هاي ما حداقل 

4 سال از عمرشان را صرف تحصیل 
در رشــته دام و طیــور مي کنند اما 
تمایلي بــه اشــتغال در این عرصه 
ندارند. متاســفانه همه آنها به دنبال 
شــغل مدیریتي و پشت میزنشیني 
هستند و حاضر نیستند سختي هاي 
کار تولید را به جان بخرند. پیشنهاد 
من به نظام آموزشي کشور این است 
که متقاضیان تحصیل در رشته هاي 
دام و طیور را قبــل از آغاز تحصیل 
چند روزي به مزارع بفرستند تا ابتدا 
با ســختي هاي کار آشنا شوند و بعد 
تصمیــم بگیرند که آیا واقعا تحصیل 
در این رشــته با روحیاتشان سازگار 

است یا خیر.«
اقتصــاد مقاومتی در  این فعال 
پاســخ به این سوال که چرا با وجود 
اینکه استخدام رسمي است و از حقوق 
ماهانه برخوردار است، در عین حال به 
عرصه پرورش بلدرچین روي آورده، 
سازندگي  بسیج  »سازمان  مي گوید: 
نهادي است که براي حمایت از اقتصاد 
مقاومتي به تولیدکنندگان تسهیلات 

اعطــا مي کند و مــن هم در همین 
بخش اشتغال دارم. سه سال پیش به 
این فکر افتادم کاري را که خودمان به 
مردم پیشنهاد و تشویقشان مي کنیم، 
خودمان هم انجــام دهیم. علاوه بر 
علاقه شــخصي به کار تولید، اعتقاد 
داشتم که فرهنگ اقتصاد مقاومتي را 
ابتدا باید بین خودمان که قرار است 
تولید کنندگان و کارآفرینان  حامي 
باشیم، جا بیاندازیم و مشکلات و موانع 

را از نزدیک لمس کنیم.«
وي مي افزاید: »در همان مقطع 
متوجه شــدم سرلشگر جعفري طي 
ابلاغیــه اي به رده هاي زیرمجموعه 
تصریح کرده اند که اماکن بلااستفاده 
پادگاني را مي توان در اختیار فعالان 
اقتصاد مقاومتي قرار داد. در مجموعه 
نیایش که جمعي از اقشــار بسیج در 
آن مستقر هستند، سوله بلااستفاده 
اي وجود داشــت که شهرداري قبلا 
از آن براي احداث پل سئول استفاده 
کــرده بود. به این فکــر افتادم که با 
استفاده از این ابلاغیه و گرفتن مجوز 

بهره بــرداري از این ســوله، مزرعه 
پرورش بلدرچین را راه اندازي کنم. 
با مساعدت مسئولان سرانجام موفق 
به اخذ مجوز شدم و کار را در محیط 

پادگان شروع کردم.«
عظیم قدیمي خاطرنشان مي کند: 
»ســال اول کار به آزمــون و خطا و 
کســب تجربه تولید گذشت اما این 
تجربه به سرعت تبدیل به مهمترین 
سرمایه من شد. پرورش بلدرچین به 
گونه اي اســت که براي رسیدن به 
سوددهي کامل، باید همه چرخه تولید 
در داخل مجموعه انجام شود؛ از جمله 
تولید تخم نطفــه دار، تولید جوجه، 
پروار کردن، کشــتار و بسته بندي. 
در حال حاضر اســتفاده از گوشت و 
تخم بلدرچین هنوز در کشــور بطور 
شایسته جا نیفتاده و بسیاري از مردم 
آن را نمي شناسند. امیدوارم کمک 
رســانه ها باعث تسریع روند آشنایي 
مردم با گوشــت بسیار مفید و لذیذ 

بلدرچین شود.«
این فعال اقتصاد مقاومتي، اظهار 

مــي کند: »پــس از تحویــل دادن 
سوله پادگان، در حاشیه شهر تهران 
یــک مزرعه بزرگ پرورش بلدرچین 
تاسیس کرده ایم. با تجربه اي که پیدا 
کردیم خودمان دستگاه جوجه کشي 
را در فضایي به وسعت 15 متر مربع 
ســاختیم که از نمونــه هاي موجود 
در بازار بســیار موفق تر اســت و 85 
درصد تخم ها جوجه مي شــوند. در 
حال حاضر 4 سالن هریک با ظرفیت 
نگهداري از 15 هــزار بلدرچین در 
اختیــار داریــم و بــراي 4 نفر هم 

اشتغالزایي کرده ایم.«
او درباره خواص گوشت بلدرچین 
مي گویــد: »بلدرچیــن قوت غالب 
مردم در کشورهاي پیشرفته صنعتي 
نظیر آمریکا، روسیه و انگلیس است. 
بلدرچین گوشت گرمي دارد که براي 
خانم هاي باردار و ســالمندان بسیار 
مفید اســت و توسط پزشکان تجویز 
مي شود. خواص بلدرچین با مرغ اصلا 
قابل مقایسه نیست و فوق العاده مفید 
اســت. تولید بلدرچین فعالیتي زود 

بازده است و ظرف 42 روز محصول 
به بازار مي رسد. بلدرچین در قیاس 
با مرغ غذاي کمتري مصرف مي کند 
و مجوزهاي تولید آن آســان تر صادر 

مي شود.«
عظیم قدیمي ادامــه مي دهد: 
»در حال حاضر به جز کشتار، چرخه 
تولیــد بلدرچین ما کامل اســت. به 
دنبال اخذ مجوز کشتار هستیم زیرا 
فقط در این صورت است که به سود 
واقعي دست پیدا مي کنیم. اگر دست 
واسطه ها را کوتاه و خودمان گوشت 
را به بــازار عرضه کنیم، قیمت براي 
مصرف کننده هــم کاهش مي یابد. 
کســاني که به دنبال تولید صنعتي 
هستند باید کار را با حداقل 10 هزار 
بلدرچین گوشتي و 3 هزار بلدرچین 
تخم گذار آغــاز کنند. هر بلدرچین 
بطور متوسط در طول دوره رشد هزار 
تومان دان مي خورد. کساني که دنبال 
ورود به عرصه تولید صنعتي بلدرچین 
هستند با 40 میلیون تومان سرمایه 

مي توانند کار را شروع کنند.«

با بررسی وعده ها مشخص شد

شکست 85 درصدی دولت یازدهم در خانه دار کردن ایرانی ها

خبرگزاری حامی دولت از قول یک کارشناس مسکن نوشت: 
کلید حل مشکل رکود مسکن کمک به ایجاد اشتغال برای جوانان 
است و زوجین به عنوان متقاضیان موثر بازار مسکن از توانایی لازم 

برای خرید مسکن با استفاده از وام برخوردار نیستند.
خبرگزاری ایسنا از قول ابوالحسن میرعمادی اظهار کرد: در حال حاضر 
مسکن )اعم از اجاره ای و تملیکی( حدود 30 درصد از درآمد خانواده ها را 
دربر می گیرد، لذا اولین مولفه برای خارج کردن بخش مسکن از رکود توجه 
به اشــتغال درآمد سرانه و اشتغال جوانان است که هم اکنون در وضعیت 
مناسبی قرار ندارد، همچنین اینکه طبقه متوسط به عنوان عامل محرك 
در بازار مسکن از توانایی کافی برای استفاده از تسهیلات برخوردار نیست.
وی درباره اثر کاهش نرخ ســود تســهیلات مسکن به 9/5 درصد در 
بازار مسکن گفت: کاهش سود اقدام مناسبی بود که باید انجام می شد و 
دولت تلاش خود را در این جهت به کار برده اما مشــکل این جاست که 
تصمیم افراد برای استفاده از تسهیلات، زمانی اجرایی می شود که مشکل 
اولیه آنها یعنی بیکاری حل شود؛ درحالی که هم اکنون سطح درآمد طبقه 

جوان بسیار پایین است و نسبت بیکاری این قشر بالاست.
این کارشناس مسکن، یکی از راهکارهای کاهش هزینه های مسکن 
را ســرمایه گذاری دولت در بخش اجاره به شرط تملیک دانست و افزود: 
دولت می تواند خانه های سازمانی بسازد و آنها را با تسهیلات ارزان قیمت 

و طولانی مدت در اختیار متقاضیان مسکن قرار دهد.
میرعمادی تصریح کرد: مهم ترین عامل افزایش قیمت مسکن بحث 
زمین و عوارض ســازمان های خدماتی است که به طور میانگین دو سوم 
قیمت مسکن را به خود اختصاص می دهد. به طور مثال اگر بخواهیم یک 
واحد مسکونی بسازیم شاید هزینه ساخت بیش از 1/5 میلیون تومان نشود 
اما حدود 2/5 میلیون تومان به قیمت زمین و هزینه عوارض، مالیات، بیمه 
و غیره برمی گردد که دولت باید تلاش کند این نسبت ها را کاهش دهد.

وی درباره پیش بینی از  آینده بازار مسکن اظهار کرد: به اعتقاد من تا 
بعد از انتخابات ریاست جمهوری نمی توان انتظار تکان آن چنانی در بخش 
مسکن را داشت. هم اکنون سیستم بانکی کمک چندانی به بخش مسکن 
نمی کند. از سوی دیگر برجام با ورود سرمایه گذاری خارجی همراه نبوده 
است. مضافاً این که در شش ماهه دوم اقتصاد کشور تحت تأثیر انتخابات 
ریاســت جمهوری سال 1396 قرار می گیرد و نمی توان نسبت به افزایش 

معاملات بخش مسکن امیدوار بود.

براساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس، رشد صادرات 
اســمی سال 94 منفی بوده و رشد حقیقی صادرات هم که 
مثبت بوده ناشی از افت شاخص قیمت صادرات بوده است.
به گزارش نســیم، مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی 
به تازگی گزارشی از »عملکرد بخش ها و رشد اقتصادی سال94« 
منتشر کرده و به کمک تحلیل بخشی، رشد اقتصادی سال 1394 
را بررســی کرده است. در بخش مربوط به »صادرات« این گزارش 
آمده است: »یکی از اجزای تقاضای کل که در قیاس با سایر اجزا 
سهم اندکی در هزینه ناخالص داخلی اقتصاد ایران دارد مربوط به 

تجارت خارجی است.«
براســاس گزارش مرکز پژوهش های مجلس، »رشــد صادرات 
کشور در دوره 1385-1392 بیشترین مقدار را در سال 1389 با 
7/5 درصد داشــته درحالی که این رقم در سال 1393 با افزایش 
محســوس به 12 درصد رسیده اســت که علت این رویداد )الف( 
تسهیل تجارت خارجی کشور در سال 1393 به دنبال توافق موقت 
ژنو )ب( افت محســوس رشد صادرات در سال 1391 و عدم رشد 

آن در سال 1392 می باشد.«
شــواهد آماری موجود در این گزارش حاکی از آن اســت که 
»هم رشــد صادرات دلاری نفت )رشد اسمی( و هم رشد صادرات 
گمرکی )رشد اسمی( در سال 1394 منفی هستند که دلایل آن 
در ادامه بیان می شوند، اما با توجه به اینکه از یکسو شاخص قیمت 
صادرات کشور )به استناد شاخص قیمت صادرات بانک مرکزی( در 
ســال 1394 از رشد منفی برخوردار بوده و از سوی دیگر شاخص 
قیمت نفت خام نیز از روندی نزولی برخوردار بوده است، بنابراین 
وجود رشد مثبت برای صادرات حقیقی کشور در سال 1394 دور 

از انتظار نیست.«
در این گزارش همچنین با اشاره به نمودار »رشد صادرات کالاها 
و خدمات« عنوان شده است: »رشد صادرات حقیقی کشور در فصول 
چهارگانه سال 1394 را به ترتیب برابر با 25/9، 17/5، 6/5 و 24/2 
درصد و رشد صادرات حقیقی کشور در سال 1394 را برابر با 18/3 
درصد اعلام کرده است. محاسبات مرکز پژوهش ها نیز تأییدکننده 
مثبت بودن رشد حقیقی صادرات کالاها و خدمات کشور در سال 
1394 است. رشد مثبت صادرات حقیقی کشور در سال 1394 به 
هیچ عنوان حاکی از بهبود وضعیت صادرات و تخفیف مشــکلات 
صادرات کشور نبوده و صرفاً ناشی از افت شاخص قیمت صادرات 
است زیرا شواهد آماری تأییدکننده افت محسوس صادرات کشور 

در سال 1394 است.«

خبرگزاری حامی دولت:
جوانانتواناییپرداختواممسکنراندارند

چونبیکارند

مرکز پژوهش های مجلس:
رشدصادراتدرسال94

منفیبود

یک نماینده مجلس با بیان اینکه تخصیص اعتبار به بخش 
زیرساختی همچون راه آهن مناسب نیست، گفت: این نشان 
از کم توجهی دولت به حوزه راهسازی و خطوط راه آهن دارد.

محمدرضا ملکشاهی راد در گفت وگو با فارس اظهار داشت: دولت 
به منظور دســتیابی به راه ها و ریل های ایمن، باید با وزارت راه و 

شهرسازی به تعامل بیشتری دست یابد.
وی ادامه داد: رقم محدودی در توزیع اعتبارات ســال 95 برای 
پروژه های عمرانی وزارت راه اختصاص یافته اســت و این نشان از 

کم توجهی دولت به حوزه راه سازی و خطوط راه آهن دارد.
عضو کمیســیون عمران مجلس اضافه کرد: در حال حاضر در 
بخش حمل و نقل کشور به خصوص حوزه ریلی، شاهد وجود تعداد 
زیادی پروژه نیمه تمام هستیم که میزان بودجه در نظر گرفته برای 

آنها بسیار محدود است.
وی بیان کرد: در حال حاضر وضعیت تخصیص بودجه و اعتبارات 
لازم به بخش های زیرســاختی کشور مناسب نیست، زیرا کلنگ 
زنی های زیادی در کشــور صورت گرفته و قدم هایی برداشته شده 

است، اما برای تحقق کامل آنها فاصله بسیار است.
ملکشاهی راد با بیان اینکه میانگین طول عمر ساخت پروژه ها بالا 
رفته اســت، افزود:  این موضوع به نفع کشور نیست، اما کمیسیون 
عمــران در مجلس جدید، برای همــه حوزه های ریلی، جاده ای و 
تامین زیرساخت ها جهت تولید و اقدامات اقتصادی گام های بزرگی 
برداشته است؛ کمیسیون عمران درصدد است جلسات متعددی با 
وزیر راه و شهرسازی و رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور 
برگزار کند و در این جلســات برنامه ها و سیاســت های مربوط به 
بخش حمل و نقل کشور به ویژه راه آهن و توسعه خطوط ریلی تا 

سال 1404 مشخص شود.
عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: در حال حاضر نمایندگان 
مردم اســتان ها و شهرهای مختلف در مجلس، به دنبال مطالبات 
مردم یعنی ساخت راه آهن، قطار و مرمت و نگهداری راه ها هستند 

و تحقق این اهداف با بودجه محدود امکان پذیر نیست.

عضو کمیسیون عمران مجلس اعلام کرد

کمتوجهیدولت
بهتوسعهریلی

رئیس انجمن صنفی کارفرمایی انبوه ســازان مســکن و 
ساختمان تهران گفت: انبوه سازان وارد پیش فروش ساختمان 

نمی شوند.
حســن محتشم در گفت وگو با خبرگزاری فارس در پاسخ به این 
سؤال که آیا سازنده ها از ابلاغ قانون جدید پیش فروش ساختمان که 
جدیداً توســط وزیر راه و شهرسازی ابلاغ شــده، مطلع بوده و آن را 

رعایــت خواهند کرد، گفت: هر قانونی به هر حال مزایا و یک معایبی 
دارد، پس اگر قانون جدید پیش فروش ساختمان همانند قانون قبلی 
ابلاغ شده باشــد، کارایی چندانی در مورد کاهش تخلفات و مراجعه 

به دستگاه های قضایی به خاطر کم کاری سازنده ها نخواهد داشت.
وی افزود: به هر حال به نظر می رسد قانون پیش فروش ساختمان 
یک طرفه و به نفع خریداران مسکن تدوین شده است، بنابراین معمولاً 

ســازنده ها سعی خواهند کرد وارد پیش فروش ساختمان نشوند، چرا 
که اگر به تعهدات خود عمل نکنند تضامین سخت گیرانه ای برای آنها 

در نظر گرفته شده است.
محتشم ادامه داد: پس باید همانطور که تضامین سخت گیرانه ای 
برای سازنده ها در نظر گرفته شده است، برای خریداران نیز این تضامین 

در نظر گرفته شود.

یک مسئول:

انبوه سازان وارد پیش فروش ساختمان نمی شوند


